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Vážení čitatelia, vážení 
obchodní partneri.

Podľa prieskumov si na Slovensku vyskúšal umelú 
inteligenciu každý desiaty človek. Najmä študenti, 
ktorí využívajú túto skratku k referátom a slohom 
hotovým za pár sekúnd. Slovné spojenie „umelá 
inteligencia“, ktoré má potenciál stať sa buzz-
wordom tohto roka, dnes ponúka viac otázok, ako 
odpovedí. Najmä s ohľadom na bezpečnosť a spo-
ľahlivosť. Zrejme nik nepochybuje, že jej patrí bu-
dúcnosť, i keď opatrnosť je namieste. Z médií na 
nás útočia titulky ako „Umelá inteligencia útočí na 
pracovné pozície“, alebo „Právnik je vo väčšom 
ohrození ako údržbár“.

Skutočnosť je taká, že umelá inteligencia a algorit-
my nás sprevádzajú už desaťročia. Zároveň platí, 
že pracovné pozície s veľkým podielom automati-
zovaných činností (napr. logistika, administratíva) 
sú ohrozené viac, ako tzv. „odolnejšie“ pozície. Do 
sveta zvárania prenikli roboty a odvádzajú skvelú 
prácu. Zvárač z mäsa a kostí je však dodnes nena-
hraditeľný a nič nenasvedčuje tomu, že by sa to 
v dohľadnej budúcnosti malo zmeniť. V našej ob-
lasti riešime také množstvo špecifík a jedinečných 
situácií, že umelá inteligencia si s nimi bez ľudí 
neporadí. Tu má prirodzená inteligencia vedcov, 
akademikov, inžinierov, špecialistov i samotných 
zváračov – majstrov svojho remesla, stále navrch.

Svet spoznal jazykové generatívne modely 
umelej inteligencie Chat GPT, Bing Chat a pod. 
iba koncom minulého roka, pričom od začiatku 
sú dostupné aj v slovenčine. Pracujú na princípe 
najpravdepodobnejšieho slova vo vete a aj to je 
dôvod, že od nich nemôžeme očakávať viac než 
priemerný obsah. Tak som si povedal, že dám 
umelej inteligencii šancu, nech napíše príhovor 
o prínose Výskumného ústavu zváračského pre 
svet zvárania. O pár sekúnd som sa na displeji 

začítal do textu. Chutil ako niečo predžuté, ako 
zmes niečoho, s čím ste sa už stretli na našej web-
stránke, alebo v inom médiu a čo je už notoricky 
známe. Skúsil som to aj v angličtine a výsledok bol 
podobný. Nemá zmysel uvádzať ani krátku ukážku 
„umelého“ textu.

Zmysel vidíme v inom prístupe. Na budúci rok si 
pripomenieme 75. výročie založenia Výskumného 
ústavu zváračského a budeme spomínať na jeho 
zakladateľa, akademika Jozefa Čabelku. Na jeho 
odkaz nadviazalo niekoľko generácií profesioná-
lov, ktorí dnes pôsobia nielen vo VÚZ, ale aj 
na iných pracoviskách v akademickej, vedeckej, 
či v komerčnej sfére.  

V našom časopise prinášame nielen výsledky 
výskumu v podobe odborných článkov, ale 
v rozhovoroch predstavujeme aj našich odborní-
kov. V týchto rozhovoroch nie je primárne dôležitý 
výpočet ich zásluh či ocenení na poli zvárania 
a spájania. Je to ich tvorivý nepokoj, prístup k 
práci a nachádzanie receptov na problémy našich 
zákazníkov, ako i vklad do databázy skúseností na 
prospech celej zváračskej komunity. Ukazujeme 
ich nie ako „stroje na riešenia“, ale najmä ako ľudí. 
Ktorí – keď je to potrebné, vedia siahnuť aj po ná-
strojoch umelej inteligencie. Budeme o tom písať 
v ďalších číslach časopisu. Ďakujeme, že nás 
čítate a chcete vedieť viac.

PhDr. Robert Kiss
šéfredaktor časopisu Zváranie-Svařování
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aktuality

V roku 2023 si spoločnosť HERN s.r.o. Námes-
tovo pripomína 70. výročie svojho založenia.

HERN je tradičná strojárenská spoločnosť so 
sídlom v Námestove. Je najväčším zamestnáva-
teľom so slovenským kapitálom v oravskom regi-
óne. Od svojho vzniku v roku 1953 prešla rôznymi 
zmenami právnej subjektivity, ako aj korekciami 
výrobného programu v oblasti strojárskej výroby. 
Hlavnou orientáciou je výroba detailov a zvaren-
cov pre traktory, zemné a cestné stroje, kombajny 
a poľnohospodársku techniku, ale aj manipulačnú 
techniku a ďalšie stroje. Vyrába komponenty pre 
globálnych lídrov v oblasti poľnohospodárskej, 
strojárenskej a manipulačnej techniky. Dlhodobo 
spolupracuje s nadnárodnými firmami a svetovými 
lídrami vo svojich oblastiach.  Produkty vyrobené v 
Námestove môžeme nájsť od Ameriky cez Európu 
až po Áziu. K ich dlhoročným partnerom sa radia 
renomované svetové spoločnosti ako John Deere, 
Caterpillar, Claas, Bobcat, Jungheinrich a ďalšie. 

Toto krásne jubileum si pripomenuli viacerými spô-
sobmi, a to súťažou pre študentov z okolitých škôl, 
súťažou pre zamestnancov, ako i galavečerom pre 

Zvárači spoločnosti HERN dosiahli počas dňa otvore-
ných dverí slovenský rekord v dĺžke celistvého zvaru. 
Neprerušovaný zvar v celkovej dĺžke 70 m vytvorili na 
produkte z konštrukčnej ocele s rozmermi 6 x 1,8 m. 
Potrebovali na to 1 hod. a 38 min. Certifikát potvrdzu-
júci rekord prevzal z rúk komisára generálny riaditeľ 
Michel Ledroit (vľavo), ktorý bol aj prvým zváračom 
na ceste za rekordom.

70. výročie založenia spoločnosti HERN s.r.o.
partnerov spoločnosti. Vyvrcholením spoločných 
osláv bol Deň otvorených dverí (DOD), ktorý sa 
konal presne 1. júla, teda na dátum, keď bola firma 
HERN pred 70 rokmi oficiálne založená. Návštev-
níci DOD spoločnosti tak mali unikátnu možnosť 
nahliadnuť do výrobných hál, ktoré sú obvykle v 
prevádzke 24 hodín denne. Sprievodcovia ich po-
čas exkurzií previedli priestormi lisovne, zvarovne 
a lakovne.

„Hlavnou víziou spoločnosti je vytvárať dlhodobé 
hodnoty pre všetkých – od majiteľov a klientov 
cez zamestnancov až po región, ktorého sme 
súčasťou,“ ako povedal generálny riaditeľ Michel 
Ledroit.

VÚZ poskytuje spoločnosti HERN vzdelávanie 
vyššieho zváračského personálu a schvaľuje im 
postupy zvárania (WPQR). Pripájame sa ku gra-
tulácii a želáme spoločnosti kilometre zvarov bez 
chýb, veľa kvalifikovaných a spokojných zamest-
nancov a splnenie všetkých vízií.
 

Ing. Beáta Machová
riaditeľka divízie certifikácie a vzdelávania VÚZ

V apríli 2023 sa riaditeľ pre vedu a výskum VÚZ 
Ing. Peter Brziak, PhD. zúčastnil pracovného 
stretnutia v centrále firmy HORIBA MIRA v 
meste Nuneaton (Veľká Británia). 

Na stretnutí boli prítomné aj ďalšie dve firmy zo Slo-
venska. HORIBA MIRA patrí medzi svetovú špičku 
v oblasti výskumu a vývoja, najmä však testovania 
v oblasti Automotive / Defence. V poslednom ob-
dobí výrazne rozširuje svoje kapacity pre oblasť 
elektromobility. Cieľom pracovného stretnutia bola 
prezentácia aktivít jednotlivých partnerov v oblasti 
výskumu a testovania pre automotive, ako aj disku-
sie o nadviazaní ďalšej spolupráce. 

VÚZ vidí svoj veľký potenciál v oblasti (nevyhnut-
nej) transformácie automobilového priemyslu na 
výrobky s vyššou pridanou hodnotou, ako i v rozvoji 
obranného priemyslu na Slovensku. Pre zaujíma-
vosť uvádzame, že účastníci stretnutia zo Sloven-
ska mali počas návštevy priestorov spoločnosti 
HORIBA MIRA z pochopiteľných dôvodov prele-
pené fotoaparáty na mobiloch a laptopoch.

Potenciálna spolupráca so spoločnosťou HORIBA 
MIRA môže byť prospešná pre všetky zaintereso-
vané strany. Výskumná infraštruktúra

Návšteva v centrále spoločnosti HORIBA MIRA

HORIBA MIRA sa nachádza na ploche 36 ha v meste 
Nuneaton neďaleko Birminghamu

info

HORIBA MIRA
HORIBA MIRA je globálny poskytovateľ 
inžinierskych služieb, výskumných a tes-
tovacích kapacít pre najväčšie svetové 
spoločnosti v oblasti Automotive / Defen-
ce s viac ako 75-ročnými skúsenosťami.

V spolupráci s výrobcami a dodávateľmi 
vozidiel po celom svete poskytuje HO-
RIBA MIRA komplexnú podporu od vý-
voja technológií a komplexných skúšok 
jednotlivých produktov až po programy 
návrhu, vývoja a výroby celého vozidla. 
Svoje služby poskytuje v rozsiahlom 
areáli, v ktorom sa na rozlohe 36 hektá-
rov nachádza množstvo samostatných 
výskumných divízii a viacero testovacích 
polygónov. Okrem iného je priamo areáli 
trvalo prítomných 35 firiem z oblasti OEM 
a TIER dodávateľov. 

(red)

Od 23. do 26. mája sa na nitrianskom výstavis-
ku Agrokomplex konal už 28. ročník Medziná-
rodného strojárskeho veľtrhu. 

Okrem expozícií s najnovšími strojmi a technológi-
ami zo sveta strojárstva a elektrotechniky prebehlo 
aj viacero sprievodných akcií. Už tradične boli oce-
ňované najlepšie exponáty veľtrhu a najkrajšia 
expozícia.

Odbornú hodnotiteľskú komisiu viedol jej predse-
da Dr.h.c. prof. Ing. Ľubomír Šooš, PhD., Dekan 
Strojníckej fakulty STU Bratislava. Jej členmi boli 
zástupcovia vysokých škôl a priemyslu. Komisia 
vyberala víťazné exponáty vo viacerých oblastiach. 

V záujme zachovania nestrannosti bola komisia 
rozdelená na dve skupiny. Skupina zložená zo 
zástupcov akademického sektora hodnotila fi-
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Cena medzinárodného strojárskeho veľtrhu 2023

Techfórum 2023 (expozície 7 fakúlt technických univerzít SR)

1. miesto

Vystavovateľ: Commerc Service, s.r.o. Prešov
Výrobca: ProTech Service, s.r.o. Prešov
Exponát: Ultra presná stopková fréza pre opracovaie 
kompozitov a spekaných karbidov 

1. miesto

Vystavovateľ: SPU Nitra, Technická fakulta 
Výrobca: SPU Nitra, Technická fakulta 
Exponát: Riadiaci systém autonómneho robota

2. miesto

Vystavovateľ: Vision Systems, s.r.o. Bratislava
Výrobca: Vision Systems, s.r.o. Bratislava
Exponát: 100 % kontrola vŕtania drážok nábytkových 
dielcov v procese výroby na dopravníku

2. miesto

Vystavovateľ: Žilinská univerzita, Strojnícka fakulta 
Výrobca: Žilinská univerzita, Strojnícka fakulta 
Exponát: Monolitný nástroj pre technológiu obrábania 
vynútenou rotáciou pre CNC stroje

3. miesto

Vystavovateľ: RECA SLOVENSKO s.r.o. Bratislava
Výrobca: Kellner & Kunz AG, Wels (Rakúsko)
Exponát: Súbor zariadení na management zásob

3. miesto

Vystavovateľ: TU Košice, Strojnícka fakulta 
Výrobca: TU Košice, Strojnícka fakulta 
Exponát: Prototyp športovej sekvenčnej prevodovky

1. miesto 

 

Komisia ocenila vývoj ultra presnej stopkovej frézy pre opracovanie kompozitov a spekaných 
karbidov série DiaREX vyrobených z CVD-Diamantu. 

TECHFÓRUM 

Súčasťou veľtrhu bol aj 9. ročník tematickej výstavy TECHFÓRUM 2023. Na výstave sa zúčastnili 
expozície 7 fakúlt technických univerzít Slovenskej  republiky.  Tieto na veľtrhu predstavili 
výsledky prác študentov, doktorandov a výskumných a vývojových pracovísk slovenských 
technických univerzít. Hodnotiteľská komisia sa preto aj v tomto roku rozhodla oceniť najlepší 
exponát – prácu, ktorá vyniká inovačnou iskrou, kreativitou a invenciou. 

3. miesto 

 

Ceny Medzinárodného strojárskeho veľtrhu 2023 získali: 

3. miesto 

 

Ocenenie získali za súbor zariadení na manažment zásob – RECA ISTORAGE. Výrobok nachádza 
široké uplatnenie pre optimalizáciu nákupných, skladovacích a výdajných procesov. 

2. miesto 

 

Komisia ocenila riešenie, ktoré je postavené na laserových profil metrických skeneroch, ktoré 
boli vyvinuté špeciálne pre obojstranné skenovanie nábytkových dielcov prepravovaných 
valčekovým dopravníkom na výrobnej linke. 

Ceny Medzinárodného strojárskeho veľtrhu 2023 získali: 

3. miesto 
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boli vyvinuté špeciálne pre obojstranné skenovanie nábytkových dielcov prepravovaných 
valčekovým dopravníkom na výrobnej linke. 

Komisia ocenila inovatívny prístup v oblasti tepelného spracovania mechanických vysoko 
namáhaných komponentov, akými sú ozubené prevody v športových prevodovkách. 

2. miesto 

 

Komisia ocenila unikátnu konštrukciu monolitného nástroja pre multiosové obrábanie 
k opracovaniu ťažko obrábateľných materiálov. Nástroj pracuje na princípe rotačnej reznej 
hrany typu vnútornej rotácie ADRT pri aplikácii vysokých rezných rýchlostí. 

1. miesto 

 

Komisia ocenila technické riešenie, ktorým sa riadi autonómne vozidlo v poľnohospodárstve v 
prostredí ovocných sadov a vinohradov. 

Komisia ocenila inovatívny prístup v oblasti tepelného spracovania mechanických vysoko 
namáhaných komponentov, akými sú ozubené prevody v športových prevodovkách. 
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Komisia ocenila vývoj ultra presnej stopkovej frézy pre opracovanie kompozitov a spekaných 
karbidov série DiaREX vyrobených z CVD-Diamantu. 

TECHFÓRUM 

Súčasťou veľtrhu bol aj 9. ročník tematickej výstavy TECHFÓRUM 2023. Na výstave sa zúčastnili 
expozície 7 fakúlt technických univerzít Slovenskej  republiky.  Tieto na veľtrhu predstavili 
výsledky prác študentov, doktorandov a výskumných a vývojových pracovísk slovenských 
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3. miesto 

 

Čestné uznanie TECHFÓRUM 2023, získala Strojnícka fakulta STU v Bratislave za adaptívne 
tienenie striech, priemyselných objektov, ako originálny a inovatívny prístup k riešeniu a 
kvalite pracovného prostredia vo výrobných halách, priemyselných podnikoch, bez zvýšenia 
energetickej náročnosti. 

 

Porota sa rozhodla udeliť aj Čestné uznanie za najlepšiu expozíciu 28. ročníka 
Medzinárodného strojárskeho veľtrhu, ktoré získal TRUMPF Slovakia s.r.o Košice za Estetické 
riešenie a technickú kompozíciu jednotlivých exponátov 

 

 

 

remné exponáty a skupina zložená zo zástupcov 
priemyslu (súčasťou ktorej bol riaditeľ pre vedu a 
výskum vo VÚZ Ing. Peter Brziak, PhD.) hodnotila 

exponáty mimoriadne početnej skupiny zástupcov 
vysokých škôl.

(red)

Čestné unanie za najlepšiu expozíciu udelila porota spoločnosti TRUMPF Slovakia s.r.o. Košice 
za estetické riešenie a technickú kompozíciu jednotlivých exponátov
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ROZHOVOR
ING. PETER PASTIER

„
Našou špecialitou je, 
že dokážeme veľmi 
rýchlo reagovať a do-
dať zákazníkovi návrh 
opráv, aby svoje zaria-
denia mohol bezpečne 
prevádzkovať ďalších 
5 až 10 rokov.

„
Čokoľvek, čo sa zlomí, 
praskne, ohne – jedno-
ducho zlyhá, veľmi 
často končí u nás.

KEĎ PRASKNE PLYNOVOD, 
O NIEKOĽKO DNÍ MÁM VZORKU NA STOLE

Vedúci oddelenia materiálov a laboratórií VÚZ Ing. Peter Pastier je vo funkcii tretí rok a väčšinu času 
mu zaberie organizácia práce oddelenia. Svoje laborantské DNA však nezaprie a bola by škoda ho 
potláčať. O kráse laboratórnych skúšok vo VÚZ, ale aj priamo u zákazníkov, ako i o svojich profesio-
nálnych túžbach sa podelil v rozhovore. 

I
né vzdelanie ako technické na vašej pozícii 
azda ani nie je možné. Mýlim sa?

Nie. Ale moja cesta nebola úplne priamo-
čiara. Keď som dokončil strednú priemyselnú 
školu elektrotechnickú, pochopil som, že to 

nie je môj svet. Viac ma lákala strojárina, tak som 
šiel na MTF STU v Trnave. Štúdium som absolvo-
val v roku 2004 v odbore technológia strojárskej 
výroby, zameranie prášková metalurgia. Spočiat-
ku som sa venoval lisovaniu a spekaniu práškov a 
bezodpadovej technológii. Krátko po škole som sa 
neplánovane vybral za mojou priateľkou do Veľkej 
Británie. Podarilo sa mi nájsť si prácu v metalogra-
fickom laboratóriu. Strávil som tam päť rokov a veľa 
som sa naučil. Videl som, ako to beží v komerčnej 
sfére a pochopil som, že nezávislé laboratóriá sú 
to najdôležitejšie. Hoci všetci svetoví výrobcovia, 
napr. Rolls Royce, BAE Systems, alebo Cummins 
Engines majú vlastné laboratóriá, v ktorých robia 
interný výskum a vývoj, nestačí to, lebo všetky vý-
robky musia mať beztak certifikované nezávislým 
laboratóriom.

Našli ste také laboratórium vo VÚZ?
Po návrate na Slovensko som zistil, že možností 

uplatniť sa v odbore je oveľa menej. Vo VÚZ som 
tú možnosť naozaj našiel vďaka kamarátovi, ktorý 
mi poradil osloviť Ing. Petra Brziaka, riaditeľa pre 
výskum a vývoj. VÚZ pracoval na medzinárodných 
projektoch pre nadnárodné konzorciá, zapojil som 
sa do výskumno-vývojových činností a veľa som 
aj cestoval. Vďaka skúsenostiam a jazyku som sa 
v projektoch dokázal pomerne rýchlo zorientovať. 
Osvojil som si aj iný uhol pohľadu, keďže VÚZ je 
primárne výskumno-vývojová organizácia. V roku 
2012 som dostal možnosť zaškoliť sa v Rotterdame 
v problematike RBI (Risk Based Inspection). Pre-
dikcia životnosti zariadení bola vtedy na Slovensku 
novinka a tak to spočiatku aj vyzeralo. Urobili sme 
sériu prezentácií u rôznych zákazníkov v oblasti 
energetiky, petrochémie a chémie. Obdobie „osve-
ty“ trvalo roky a až po nejakom čase sme sa dostali 
k realizácii konkrétnych zákaziek. RBI je pôvodne 
americký  systém,  ktorý  prevzala  Európa,  ale  pri-
spôsobila si ho na svoj metrický systém.

Máte popri „papierovačkách“ priestor venovať 
sa aj práci skúšobného laboranta?

Väčšinu pracovného času trávim organizáciou 
práce oddelenia a komunikáciou so zákazníkmi. 
Okrem samotných protokolov o laboratórnych 
skúškach musím dozerať aj na akreditáciu, na veci 
ohľadom certifikácie a systémov ISO 9001, 14000, 
45000, SCC a podobne, skrátka všetkého, čo od 
nás vyžadujú naši zákazníci. Pokiaľ ide o samotný 
výkon laboratórnych činností, ročne sa mi podarí 
spracovať jednu až dve zákazky. Napríklad keď 
zaskakujem za kolegov počas dovoleniek, alebo 
keď sa toho nazbiera viac, napríklad keď nejaký 
zákazník hlási haváriu a potrebuje „zo dňa na deň“ 
riešiť problémy. Posudky, ktoré za štandardných 
okolností robíme niekoľko týždňov, musíme vytvo-
riť za niekoľko dní. Vtedy sa roboty „ujde“ aj mne... 

Ak sa ešte vrátime k RBI, svojou činnosťou po-
máhate nielen predlžovať životnosť zariadení, 
ale aj predchádzať haváriám.

Uvediem príklad. Na viacero zákaziek nás oslo-

vil napríklad Zväz pre skladovanie zásob. Robili 
sme nedeštruktívne kontroly skladovacích nádrží 
(podľa európskej metodiky EEMUA). Máme vyško-
lených vlastných inšpektorov, ktorí sa musia vyznať 
vo veľmi zložitej problematike a neustále si udržia-
vať poznatky na aktuálnej úrovni. Predsa len – ide 
najmä o bezpečné prevádzkovanie zariadení a 
teda o veľké finančné hodnoty. Certifikáty si musia 
obnovovať každých päť rokov. Našou špecialitou 
je, že dokážeme veľmi rýchlo reagovať a dodať zá-
kazníkovi návrh opráv, aby svoje zariadenia mohol 
bezpečne prevádzkovať ďalších 5 až 10 rokov. Aby 
som bol konkrétny, naši inšpektori rozanalyzujú 
skladovaciu nádrž na základe tlakov, objemu skla-
dovaného média, hrúbky plechov, z ktorých je ná-
drž vyrobená a musia sa podrobne venovať úbyt-
kom materiálu na dne a na plášti stien nádrže. Na 
základe analýz vynesú verdikt, napríklad – nádrž sa 
dá používať, ale len do naplnenia 70 % objemu. A po 
opravách sa bude môcť používať na 100 %. Takéto 
posudky potrebujú zákazníci spravidla rýchlo. 

Baví vás komunikácia so zákazníkmi?
Možno sa to nezdá, ale aj to je tvorivá práca. 

Človek musí skombinovať veľmi veľa premenných 
a nájsť to najlepšie riešenie. Priznávam, že admini-
stratíva, prípadne riadenie ma odtŕha od činností, 
ktoré som si ako začínajúci inžinier predstavoval, 
že budem vykonávať. Na druhej strane mi praktic-
ké laboratórne skúsenosti pomáhajú v organizácii 
práce  a  aj  v  komunikácii  so  zákazníkmi,  pretože 
viem, čo si ktorá skúška vyžaduje, koľko asi trvá, aké 
látky a spotrebný materiál, prípadne iné vstupy po-
trebujeme. 

Preveďte nás vašim kráľovstvom. 
Na oddelení materiálov a laboratórií VÚZ máme 

laboratóriá rozdelené na tri oblasti – laboratórium 
metalografie a analytickej chémie, laboratórium 
mechanických skúšok a laboratórium nedeštruk-
tívneho testovania (NDT). Prístrojové vybavenie 
umožňuje okrem akreditovaných činností vyko-
návať aj napr. creepové skúšky, skúšky opotrebe-
nia povrchu, ako aj mnohé ďalšie testy a analýzy. 
Robíme aj korózne skúšky v soľnej komore (na 

skúšanie environmentálnych vplyvov na výrobky) 
a skúšky v kondenzačnej komore (s čistou vodou, 
alebo aj s oxidom siričitým). Dopyty prichádzajú 
aj na metalografické skúšky a služby prenosného 
spektroskopu.

S čím sa na vás zákazníci obracajú najčastej-
šie?

Pravidelne sa opakujú rutinné skúšky, napr. me-
talografické a mechanické, meranie tvrdosti, ale 
najčastejšie hodnotíme zvarové spoje kovových 
materiálov, železných a neželezných kovov, niklo-
vých superzliatin a podobne. Výrobcovia spojo-
vacieho materiálu si pravidelne dávajú robiť štan-
dardné mechanické skúšky a výrobcovia prídav-
ných materiálov si dávajú testovať svoje výrobky 
– robíme teda aj veľa skúšok chemického zloženia. 
Zákazníci majú najväčší záujem o nedeštruktívne 
testovanie, nasledujú mechanické skúšky a me-
talografia. Spolu s inými laboratóriami sa zúčast-
ňujeme aj porovnávacích skúšok. A potom reali-
zujeme zložitejšie zákazky z oblasti analýz príčin 
poškodenia, ktoré zahŕňajú celý komplex skúšok. 
Čokoľvek, čo sa zlomí, praskne, ohne – jednoducho 
zlyhá, veľmi často končí u nás. Napríklad keď niekde 
praskne plynovod, ropovod, vodovod, tak už viem, 
že o niekoľko dní mám vzorku na stole.

Prečo  zákazky  tejto  váhovej  kategórie  končia 
v laboratóriách VÚZ?

VÚZ si za desiatky rokov výskumnej činnosti zís-
kal špičkové renomé. Máme takú širokú databázu 
poznatkov a také komplexné portfólio služieb, že 
ich používame ako benchmark. Nemusíme pri kaž-
dom projekte začínať „od piky“, lebo máme skúse-
nosti s výskumom rôznych materiálov aj v takých 
náročných oblastiach ako napríklad jadrová ener-
getika. Veľmi cenné skúsenosti sú našim najväčším 
pozitívom, ale nežijeme z minulosti a preto sa neu-
stále vzdelávame a sledujeme, čo sa deje vo svete. 
Zákazníci sa na nás obracajú aj s požiadavkami, 
kde nie sme najväčší špecialisti (napr. gumy a plas-
ty), ale vďaka skúsenostiam a kontaktom ich vieme 
zorientovať. Aby sme mali istotu, že zákazníkom 
poskytneme komplexné výsledky a často aj návrh 
riešenia, sami využívame služby špecializovaných 
externých pracovísk, alebo špecialistov zamera-

ných na konkrétnu oblasť, napríklad výpočtárov. 
Sme v kontakte aj s inými špičkovými výskumnými 
ústavmi v oblasti zvárania ako TWI (The Welding In-
stitute), TU GRAZ, CSM (Centro Sviluppo Materiali 
S.p.A), Chemnitz a iní.  

Na akých projektoch, resp. zákazke momentál-
ne pracujete?

Máme na stole zadanie pre zákazníkov z oblasti 
stavebných konštrukcií, ktorí potrebujú preveriť 
tvorenie komponentov zváraných a šróbovaných 
konštrukcií. Porovnávame rôzne technológie vy-
tvárania otvorov ako je vysekávanie, vyvŕtavanie, 
vyrezávanie vodným lúčom a podobne. Porovnáva-
me ich s 50 rokov starými komponentami. Je veľmi 
zaujímavé porovnávať, čo urobí rozdiel pol storočia 
s výdržou komponentov. Materiál je rovnaký, ale do 
hry vstupujú aj normy, ktoré boli pred polstoročím 
tiež iné. Pracujeme aj na iných zaujímavých zákaz-
kách, riešime napríklad mechanické opotrebenie 
na dopravníkoch. Vieme poslúžiť akémukoľvek 
segmentu priemyslu, aj potravinárom, veď väčši-
na technológie v potravinárskom priemysel je z 
nehrdzavejúcich ocelí a tam sme doma. Spolupra-
cujeme s viacerými potravinárskymi firmami, ale aj 
s prevádzkami, kde prebiehajú kvasné procesy a 
tiež s výrobcom biopalív. V menšej miere riešime 
zákazky pre zbrojársky priemysel. Každá zákazka 
je špecifická, ale nezľakneme sa pred žiadnou. Ku 
každej pristupujeme s rešpektom.

Ing. Peter Pastier je technologický nadšenec a termomechanický fyzikálny spektrometer je jedným z jeho obľúbených prístrojov
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Ako vidíte budúcnosť materiálového výskumu 
a laboratórnych analýz s ohľadom na meniace 
sa, alebo rastúce požiadavky zákazníkov?

Do hry vstupujú aj iné, globálne faktory, či už fi-
nančné, alebo environmentálne. Rozhodovať budú 
požiadavky na dané produkty a my sa našimi skúš-
kami budeme musieť prispôsobiť požiadavkám 
na tieto produkty. Čo sa týka trendov, veľmi rýchlo 
sa presadzujú kompozitné materiály a ultraľahké 
materiály. Myslím si, že budúcnosť bude zameraná 
na ukladanie energie. Nielen elektrickej, ale naprí-
klad aj tepelnej energie chemickými spôsobmi. Do 
kontajnerov na skladovanie energie potečú veľké 
investície. Veľmi skratkovito povedané – experi-
menty fungujú na princípe kyselín, ktoré pod vply-
vom tepla gelovatejú a po pridaní vody toto teplo 
vyžiaria. Takto by sa dalo teplo v lete načerpať a v 
zime uvoľniť.

Top trendom súčasnosti je vodík. S testami sa 
doslova „roztrhlo vrece“ a budú pribúdať. Všetci 
prepravcovia plynu na Slovensku sa zaoberajú 
vodíkom, pretože by ho chceli transportovať zá-
roveň s plynom. Výskumy sa zaoberajú materiálmi 
a podmienkami, ktoré by boli vhodné na transport 
vodíka. Táto tematika nie je popísaná, pretože nikto 
nemá skúsenosti so správaním sa atomárneho vo-
díka v oceliach. Problém je, že vodík v atomárnom 
stave spôsobuje praskanie. Stáva sa to zriedka, 
pretože vodík sa štandardne vyskytuje v moleku-
lárnom stave a vtedy je neškodný. Občas sa však 
rozštiepi, dostáva sa do materiálu a tam sa znova 
zlúči. V atomárnom stave má malý objem, ale v mo-
lekulárnom stave sa jeho objem enormne zväčší, 
v dôsledku čoho spôsobuje trhliny. Prepravcovia 
plynu potrebujú vedieť, pri akých teplotách, tla-
koch a percente prítomnosti vodíka môžu svoju 
infraštruktúru používať. Potrebujú vedieť kde je ich 
„okno“, v rámci ktorého môžu svoju infraštruktúru 
prevádzkovať bezpečne.

Je to téma aj pre VÚZ?
Dnes je to už téma aj pre nás. Navrhujeme spô-

soby, akými by sa dali tieto skúšky robiť, aj s vyu-

žitím našej koróznej slučky. Navrhujeme, aby sa 
mechanické skúšky robili priamo vo vodíkovom 
prostredí. Snažíme sa v spolupráci s prepravca-
mi navrhnúť zariadenie, ktoré by bolo vhodné na 
takéto skúšky. Výrobca koróznej slučky (Cormet) 
pre nás takéto zariadenie vyrobí. V praxi by to fun-
govalo tak, že do potrubia sa vloží trhací stroj aj so 
vzorkou a vzorka sa nechá pod určitou záťažou 
„navodíkovať“. Potom vzorku začneme zaťažovať, 
až sa v určitom momente poruší. Získame infor-
máciu, pri akej percentuálnej prítomnosti vodíka sa 
tak deje a budeme môcť popísať vplyv. Je to hudba 
budúcnosti, ale dúfam, že blízkej.

Keď sme už v budúcnosti, máte nejaký nesplne-
ný profesionálny sen?

Pod vplyvom dokumentárnych filmov hovorím, 
že by som si rád skúsil prácu na ukladaní energie. 
Videl som náznaky vhodných technológií na báze 
tekutých sodíkových solí, ktoré do určitej miery 
umožňujú uchovať energiu z blesku. Úložiskom je 
čosi podobné ako lodný kontajner. Po zásahu bles-
kom by sa nabil a dokázal by napájať celé mesto po 

Rizikám sa snažíme vyhnúť
Slovenská národná akreditačná služba (SNAS) podrobila v júni 2021 laboratóriá VÚZ 
reakreditácii podľa novej normy ISO 17025 – Všeobecné požiadavky na kompetentnosť 
skúšobných a kalibračných laboratórií. SNAS po úspešnom preukázaní a zdokladovaní 
predmetných činností udelila akreditáciu do roku 2026. 

„Prešli sme z verzie vydanej v roku 2005 na novú normu z roku 2017. Najnovšia verzia priniesla 
viacero výrazných zmien, ktoré si vynútili vypracovanie našej dokumentácie prakticky nanovo. Je 
to výrazný kvalitatívny posun“, hovorí Ing. Pastier. „Novým prvkom v aktuálnej norme je oblasť rizík. 
Predošlá norma nepredpisovala povinnosť zohľadniť pri jednotlivých procesoch riziká, ktoré sa v 
procese skúšok môžu objaviť, kým nová norma túto povinnosť ukladá. V konečnom dôsledku je 
dôležité, aby výsledky skúšok boli korektné a preto kladieme dôraz na prevenciu s cieľom vyhnúť 
sa rizikám. Sledujeme hlavnú pridanú hodnotu pre zákazníkov, ktorou je vysoká kvalita skúšok.“

ROZHOVOR
ING. PETER PASTIER

MÁTE PROBLÉM?
Včasná INŠPEKCIA zariadení znižuje riziko porúch a predlžuje ich životnosť. 

Správna DIAGNOSTIKA A PREVENCIA je predpokladom úspešného zvládnutia problémov 
spôsobených únavou či inými defektami materiálov. 

VÚZ disponuje diagnostickými prístrojmi a najmä cennou EXPERTÍZOU, 
pomocou ktorých dostaneme vaše problémy pod kontrolu. 

Spoľahnite sa na náš REVERZNÝ INŽINIERING a užívajte si spoľahlivý chod 
vašich výrobných zariadení a technologických celkov.  Radi vám POMÔŽEME.

www.vuz.sk

Pohľad do laboratórií VÚZ

dobu niekoľkých týždňov. Takéto „batérie“ v sebe 
ukrývajú aj vlastnosti kondenzátorov. Dokážu sa 
okamžite nabiť – prijať obrovské množstvo ener-
gie, ale zároveň dokážu túto energiu postupne 
kontrolovane uvoľňovať, podobne ako akumulátor. 
To je geniálne. 

Beriete  technologické  vizionárstvo  ako  myš-
lienkový relax, možnosť popri každodennej 
práci trošku „uletieť“?

Môj relax je pestrejší. Dokumentárne filmy mám 
veľmi rád, lebo sa učím, ako sa riešia rôzne úskalia 
a otázky, na ktoré ešte dnes nepoznáme odpoveď. 
Duševnú prácu si kompenzujem na bicykli a veľmi 
rád chodím s otcom na strelnicu. Otec je vášnivý 
poľovník, so zbraňami som vyrastal. Podarí sa nám 
to tak päťkrát za rok, ale je to príjemne strávený 
spoločný čas. No a samozrejme sa venujem deťom, 
nepohrdnem dobrým filmom či knihou. Určite nie 
som sám, kto tvrdí, že deň má málo hodín... 

zhováral sa Robert Kiss

Dnes sa diagnostika dostala na takú úro-
veň, ktorú si ľudia pred polstoročím ne-
dokázali predstaviť. Z takého súdka bola 
aj zákazka z rafinérskeho prostredia. Ing. 
Peter Pastier si na ňu spomína takto:

„Posudzovali sme potrubie vyrobené v rokoch, 
kedy neplatili súčasné normy. Pri kontrole po-
trubia po 45-ročnej prevádzke sme zistili, že 
zvarové spoje nevyhovujú súčasným požia-
davkám z pohľadu geometrie zvaru, boli tam 
studené spoje, neprevarené korene a podob-
né nedostatky. Našou úlohou bolo preveriť 
teóriu starých harcovníkov, podľa ktorých 
potrubie môže naďalej slúžiť, aj keď má tieto 
„moderné“ defekty. Tvrdili – „beží to 45 rokov, 
máme tam takýto prevádzkový tlak, do potru-

Prípad, keď sme starým harcovníkom dali za pravdu

bia sme pustili aj 1,5-násobný skúšobný tlak a vždy 
všetko vydržalo, tak si myslíme, že sa mu nemôže 
nič stať. Ale dobre, otestujme, kde sú jeho hranice.“ 

Poskytli nám zvarenec pomerne zložitého tvaru, 
ktorý sme zaslepili a natlakovali. Vo VÚZ vieme tla-
kovať nádoby do 40 MPa. Potrubie sme tlakovali, až 
kým sme ho neroztrhli a podľa nameraných hodnôt 
sme odvodili, koľko by vydržalo v reálnej prevádzke. 
Potrubie podľa súčasných noriem už nevyhovuje, 
hoci vydrží tlak prevyšujúci 3-násobok prevádz-
kového tlaku. Vysvetlenie je, že potrubie bolo už 
pri výrobe niekoľkonásobne predimenzované. Po 
odovzdaní výsledkov im odľahlo a mohli kľudne 
spať. Niektoré vzorky z našich nekompromisných 
skúšok si vystavili vo svojom múzeu.

Laboratóriá v tom čase nemali k dispozícii 
diagnostiku NDT, chyby zvarových spojov te-
da nemali ako objaviť. Aj napriek chybám toto 
potrubie vydrží oveľa väčšiu záťaž, i keby sa 
prevádzka vymkla spod kontroly. Také tlaky 
jednoducho nedosiahnu. Pred polstoročím sa 
materiálom zjavne nešetrilo, všetko bolo pre-
dimenzované a pracovalo sa doslova metódou 
„hrubej sily“. S pribúdajúcimi poznatkami v ob-
lasti materiálov, zvarových spojov, prídavných 
materiálov a podobne, môžu dnešné normy 
predpisovať tenšie hrúbky stien a užšie tole-
rancie. Viac sa šetrí a dostávame sa viac „na 
hranu“. 

(red)


